
۲ سال طعنه و کنایه!

 رمزگشایی از حملات پی در پی 
به دولت روحانی

مدتی می شود که دولتی ها باز هم حمله به دولت قبل را 
آغاز کرده اند؛ به هر بهانه ای یادی از دولت حسن روحانی 
می کنند و آن را زیر ضرب می برند. بسیاری معتقدند این 
حملات، دو سال پس از روی کار آمدن دولت و گذشت نیمی 
از عمر آن، دلیلی جز  عملکرد ناموفق  آنها ندارد. با این وجود 
دولتی ها ضمن حمله به دولت روحانی، از رئیس دولت فعلی 
تمجید می کنند که چقدر متانت دارد که »متلک پرانی« 
نمی کند. ایران ارگان مطبوعاتی دولت در یادداشتی نوشته 
است: »رئیسی نه احمدی نژاد است نه روحانی و نه می خواهد 
احمدی نژاد باشد و نه روحانی. او رونق دکان سیاست را در 
غیریت سازی سیاسی، اجتماعی و فرهنگی نمی بیند؛ این 
منش را در مناظره های دو دوره انتخاباتش هم دیده ایم.« 
»اهل متلک پراکنی نیست و شاید همین، حرص دوستانش را 
هم در می آورد که چرا مانند اسلافش کنایه سیاسی نمی زند 
تا مدتی فضا مشغول باشد. اما آنچه در این سال ها فهم 
کرده ام این است که او نمی خواهد چنین باشد. رئیسی سبک 
سیاست ورزیش  را از مسیری غیر از مسیر دوگانه سازی های 

رایج انتخاب کرده است.«

   کنایه  از طریق سفرهای استانی
در نشست خبری رئیس جمهور مخاطبان چندین بار 
متلک های رئیسی به دولت قبل را شنیدند. او در بخشی 
از سخنانش در همین نشست خبری گفته »می شود در 
تهران نشست و گزارشی برای ما بیاورند اما به نظرم حضور در 
استان ها و دیدن نقایص کار به انسان حس بسیاری می دهد 
و به همکارانم نیز توصیه می کنم که با حضور در میدان 
حس را پیدا کنند.« تیرماه ۱۴۰۱ هم او در جریان سفر 
به خراسان شمالی، با همین سوژه اقدام به »متلک پرانی« 
کرده بود: »می توان به صورت تصویری در جریان مشکلات 
استان ها قرار گرفت اما شنیدن کی بود مانند دیدن. تا روزی 
که در دولت باشم بنا دارم که سخن مردم را از نزدیک بشنوم. 
ممکن است برخی از افرادی که این دیدارها را مورد سرزنش 
قرار می دهند تجربه این دیدارها را نداشته باشند.« این همان 
سوژه ای است که در زمان دولت یازدهم و دوازدهم، بسیاری از 
لشکریان سایبری در فضای مجازی با اشاره به جلسات ویدئو 
کنفرانسی حسن روحانی در دوران کرونا، او را مورد تمسخر 
قرار می دادند. حالا همین نکته هم در دو سال اخیر، تبدیل 

سوژه ای مناسب برای  کنایه ها شده است.

   کنایه به سیاست خارجی روحانی
رئیسی در قسمتی دیگر از نشست خبری چند روز پیش 
خود، بیان داشت: »این که دیگران می گویند راه برون رفت 
از مشکلات ما لبخند آمریکا یا چند کشور اروپایی است در 
پاسخ شان تاکید می کنم که ما منتظر لبخند آن ها نخواهیم 
شد.« این مشخصا همان سوژه ای است که محافظه کاران 
در زمان مذاکرات هسته ای ایران با شش قدرت جهانی، 
علیه  سنگینی  حملات  آن،  دادن  قرار  مستمسک  با 
مذاکره کنندگان و سیاست خارجی دولت روحانی انجام 
می دادند. او چندین مرتبه دیگر، با همین رویکرد اقدام به  
کنایه زدن علیه دولت قبل کرده است. یک روز قبل از این 
نشست خبری، ابراهیم رئیسی که برای افتتاح تولید گاز از فاز 
۱۱ میدان مشترک گازی پارس جنوبی گفت که »قبلا گفتمان 
این بود که اگر دیگران اخم کردند ما کار را زمین می گذاریم 
و اگر لبخند زدند کار را آغاز می کنیم. ما امروز کشور را به اخم 
و لبخند دیگران متصل نکردیم.« رئیسی در خصوص برجام 
اظهارکرد: »سعی کردیم تا گلابی های برجام که آقایان وعده 
آن را می دادند دست مردم برسد، اما طرف مقابل به تحریم ها 
ادامه داد. در اصل قرارداد برجام باید نکاتی رعایت می شد تا 
مسائل کنونی پیش نیاید.« این  کنایه های رئیسی، به سخنان 
روحانی در آبان ماه ۱۳۹۵ بازمی گردد؛ زمانی که چند ماه از 
انعقاد برجام گذشته بود و بسیاری در حال انتقاد از دولت 
بودند. روحانی هم در پاسخ گفت که »غاصبی باغ ما را غصب 
کرده بود، غاصب را بیرون کردیم. درب باغ به روی مردم باز 
شده است، یک عده کودک به درب باغ آمده اند می گویند 
سیب و گلابی کجاست که ما میل کنیم، ما باغ را از دست 
غاصبان درآوردیم و درخت کاشته ایم و این باغ آماده باروری 

است و صبر برای باروری این باغ لازم نیست؟.«

   تورم ۴۴ درصد بود یا ۶۰ درصد؟
تریبون  از  دفعات  به  اخیر،  سال  دو  در  رئیسی   
ریاست جمهوری کنایه های ریز و درشتی را به حسن روحانی 
می زده است. او در مراسم تنفیذ، به  کنایه بسنده نکرد و در 
مراسمی ملی که رئیس جمهوری مستقر هم در آن حضور 
داشت، به تندی از دولت دوازدهم انتقاد کرد. او در این مراسم 
بیان کرده بود که پیام مردم در انتخابات ۲۸ خرداد، پایان 
دادن به تورم بیش از ۴۴ درصدی است؛ با این وجود در نشست 
خبری اخیرش گفته که دولتش در این دو سال تورم بیش از 
۶۰ درصدی را به ۴۶ درصدی کاهش داده است؛ مشخص 
نیست تورم ان زمان بالاخره ۴۴ درصدی بوده یا ۶۰درصدی؟ 
رئیسی در سخنرانی های دیگرش آبان ۱۴۰۰ و در دومین 
سالگرد اعتراضات بنزینی ۱۳۹۸، در جریان سفر به زنجان 
گفته بود: »ما باید نظام اقتصادی کشور را اصلاح کنیم و این 
اصلاح حتما با نظر نخبگان و اقناع مردم است، دولت در این 
زمینه شوک اقتصادی وارد نخواهد کرد و در اجرای تصمیمات 
و جراحی های اقتصادی مردم را غافلگیر نمی کنیم.« این 

سخنان کنایه به اعلام قیمت بنزین در دولت روحانی است.
 

   شانه خالی کردن از پاسخ
اینها تنها قسمتی از سخنان ابراهیم رئیسی بود که در قالب 
طعنه و کنایه بیان کرده است. اما اخیرا این رویه دولتی ها و 
به خصوص ابراهیم رئیسی پررنگ تر شده است. اخیرا انتقادات 
زیادی درباره عملکرد دولت به ویژه در حوزه معیشت مطرح 
می شود که احتمالا این  کنایه ها به دولت قبل، برای فرافکنی 
بوده تا از پاسخگویی درباره عملکرد دولت و گرانی ها کم سابقه 
شانه خالی کند. با این وجود مشخص نیست اگر این سخنان  
کنایه محسوب نشوند، دقیقا چه عنوانی می توان به آنها اطلاق 

کرد؛ نقد سازنده؟!

شجاعی:  حمید  ملی-  آرمان   
»خالص سازی« واژه ای بود که چند ماه پیش 
علی لاریجانی، رئیس ادوار مجلس آن را در 
خصوص جریانی حداقلی به کار برد که تلاش 
دارد بر همه شئون جامعه تاثیرگذار شود و به 
نحوی همه چیز را در ید قدرت خود بگیرد. 
جریانی که جز به اهداف و منویات خود به 
مساله دیگری فکر نمی کند و اگر در این 
بین از اقدامات و تصمیمات غیرکارشناسی  
و غیرمنطقی این جریان کشور و جامعه نیز 
آسیب دید و متحمل هزینه های سنگینی 
هم شد برایش اهمیتی ندارد. اما در همین 
راستا لاریجانی اخیرا واژه دیگری تحت عنوان 
»انقلابیِ کاسب کار« را به ادبیات سیاسی 
اضافه کرده و می گوید: »انقلابی کاسب کار 
به دنبال این است که بگوید بقیه انقلابی 
نیستند، ما انقلابی هستیم و همه پست ها 
را ما باید بگیریم.« بر مبنای همین امر نیز 
جریان خالص ساز درصدد است که گام به گام 
حوزه نفوذ و عملکرد خود را گسترش دهد. 
انتخابات حداقلی ریاست جمهوری ۱۴۰۰ را 
می توان یکی از نمودهای تاثیر و نفوذ جریان 
خالص ساز دانست. چه اینکه بسیاری معتقدند 
این جریان از هم اکنون برای انتخابات مجلس 
پیش رو نیز طرح و برنامه دارد و درصدد است 
به نحوی پیش برود که در نهایت افراد مدنظر 
خود را به کرسی های بهارستان برساند. 
این در حالی است که این جریان گرچه 
رویکردهای حداقلی دارد، اما از طرفی سر 
و صدای زیادی هم دارد در سایر حوزه ها 
نیز وارد شده و عمل می کند. ماجرای اخراج 
اساتید برجسته از دانشگاه ها که با واکنش های 
گسترده ای هم روبه رو شده است نیز گام 
بعدی جریان خالص ساز است که بسیاری آن 
را انقلاب فرهنگی دوم در راستای پاکسازی 
دانشگاه از اساتید نخبه و برجسته و در  اضافه 
کردن افرادی به هیأت های علمی که از نظر 
عملی از جایگاه و کرسی برخوردار نباشند 
اما به جهت گرایش و تفکر سیاسی با جریان 
خالص ساز همراه باشند، می دانند. اتفاقی که 
به گواه دلسوزان ادامه دار بودن  آن می تواند 
ضربات جبران ناپذیری به پیکره علمی و 
آموزشی کشور وارد کند. هر چند برخی بر 
این باورند که برنامه بعدی اینها پس از اخراج و 
پاکسازی اساتید گزینش دانشجویان و اخراج 

و پاکسازی آنها از دانشگاه هاست تا همه 
دانشگاه با کادرِ استاد و دانشجویان همراه و 
همفکر ادامه کار بدهد. باید دید آیا این مسیر 
ادامه پیدا خواهد کرد و همچنان باید منتظر 
کنار رفتن اساتید نخبه بیشتری باشیم و 
نحیف ترشدن بار عملی دانشگاه های کشور 
را به مشاهده بنشینیم یا اینکه این روند در 

جایی متوقف خواهد شد. 

    ادامه ممنوع التدریسی اساتید
در ادامه حذف اساتید و هیأت علمی های 
نیز  گذشته  روز  مختلف  دانشگاه های 
خبر رسید ۲ تن از دیگر اساتید دانشگاه 
ممنوع  التدریس و اخراج شده اند. آن طور که 
رسانه ها آورده اند؛ دانشگاه هنر با حذف نام 
دکتر مسعود علیا و دکتر امیر مازیار از چارت 
دروس ترم آتی گروه فلسفه این دانشگاه، 
این دو استاد دانشگاه را ممنوع التدریس 
کرد. دروس مورد تدریس این دو استاد به 
سایر اساتید واگذار شده است. پیش تر در ترم 
گذشته نیز امیر مازیار از تدریس منع شده 
بود. مسعود علیا و امیر مازیار از امضاکنندگان 
بازداشت  به  اعتراض  در  اساتید  بیانیه  
دانشجویان بوده اند. آنچه مسلم است این روند 
ادامه دار خواهد بود چرا که گویی یک جریان 

درصدد است که تفکر خود را بر فضای علمی و 
دانشگاهی کشور حاکم کند. زمانی که سردار 
حسین علایی و سیدرضا صالحی امیری که از 
چهره های مشهوری در نظام هستند از تدریس 
منع می شوند دیگر در مورد سایر اساتید کنار 
گذاشته شده چه می توان گفت. فقط ای کاش 
آنها که چنین رویکردی را پیش گرفته اند 
متوجه عواقب و پیامدهای این کار نسنجیده و 
غیرمعقول هم بودند. چرا که کم نبوده اند افراد 
نخبه، برجسته و طراز اولی که به جهت همین 
نگرش ها جلای وطن کردند  و با مهاجرت 
به سایر کشورها عطای ماندن در ایران را به 

لقایش بخشیدند. 

   امیدواریم مسئولان این موج را 
متوقف کنند 

رئیس جمهور پیشین کشورمان در واکنش 
به اخراج اساتید از دانشگاه  اظهار داشت: ما 
باید حرمت دانشگاه و اساتید را حفظ کنیم. 
شکستن حرمت دانشگاه و اساتیدی که برخی 
از آنها اساتید بنام و فرهیخته هستند و جدا 
شدن از دانشگاه برای دانشجویان، علم و کشور 
خسارت است. حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی در واکنش به اخراج اساتید 
از دانشگاه، گفت: ما باید حرمت دانشگاه و 

اساتید را حفظ کنیم. شکستن حرمت دانشگاه 
و اساتیدی که برخی از آنها اساتید بنام و 
فرهیخته هستند و جدا شدن از دانشگاه برای 
دانشجویان، علم و کشور خسارت است. وی 
افزود: امیدواریم مسئولان تدبیری به خرج 
بدهند و این موج را متوقف کنند. روحانی 
در این خصوص که آیا اخراج اساتید دامنه 
مهاجرت ها را هم گسترش می دهد تصریح 

کرد: بله؛ باعث گسترش مهاجرت می شود.

    این بیماری مثل موریانه ریشه های 
نظام و انقلاب را می خورد

وزیر کشور دولت اصلاحات اخراج اساتید را 
یک تکه از پازل خالص سازی دانست و اظهار 
داشت: متأسفانه این فضا در کشور هست که 
برخی کارشناسان، اساتید، نیروهای خلاق 
و مدیران را به شکل و بهانه ای از گردونه 
لواحد موسوی لاری  خارج می کنند. عبدا
در خصوص تأثیر این موضوع در مهاجرت 
نخبگان و دانشگاهیان، بیان کرد: در همه 
چیز تأثیر دارد و فقط در مهاجرت نخبگان 
نیست. در همه مسائل اخلاقی، فرهنگی، 
سیاسی و بی اعتمادی جامعه به مجموعه نظام 
اثر می گذارد. کار بسیار ناشایستی است که 

متأسفانه دارد انجام می شود
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»آرمان ملی« ادامه واکنش ها به منع از کار برخی اساتید دانشگاه ها را بررسی می کند 

 یک تکه   از پازل خالص سازی

... جوادی آملی   آرمان ملی – مطهره شفیعی: آیت ا
چهره ای محبوب و مورد وثوق در جامعه است که به خوبی 
می داند در چه زمانی به ارائه دیدگاه هایش بپردازد. او هیچ گاه 
خود را محدود به ارائه بحث در یک موضوع نمی داند چنانکه 
در سال ۸۴ گفت: »احمدی نژاد را چنان بالا خواهند برد که 
طغیان خواهد کرد.« و در سال ۹۱ تصریح کرد که »رعایت 
حجاب مختص زنان نیست و مردان هم باید رعایت کنند.« 
این روزها که بخشی از اظهارات درباره راهکار رفع بی حجابی 
در جامعه جنبه تنبیهی و مجازات دارد، بزرگانی که احاطه آنها 
بر موضوعات دینی بر همگان عیان است و سال هاست به درجه 
اجتهاد رسیده اند، مصلحت را متفاوت از اینگونه برخوردها 
می دانند. مانند آیت ا... جوادی آملی  که منتقد برخوردهای 
سخت با زنانی است که حجاب کافی ندارند. او دیروز موضوع 
حجاب را از بعد تاثیر اهمیت یک کشور بر شهروندانش مورد 
بررسی قرارداد و به ذکر خاطر ه ای پرداخت: »در مسیر برگشت، 
هنوز هواپیمایمان به زمین فرودگاه نرسیده بود، مهماندار رفت 
نزدیک کابین و سلام کرد و از مسافران عذرخواهی کرد و بعد 
پیج کرد که خانم ها آقایان ما تا چند لحظه دیگر وارد فرودگاه 
مهرآباد می شویم؛ به احترام جمهوری اسلامی حجابتان را رعایت 
کنید. همانجا مسیحی، کلیمی، یهودی، کمونیست، همه خانم ها 
روسری هایشان را روی سرشان گذاشتند. کشوری که سرش به 

تنش بیارزد هرکسی به آن احترام می گذارد.«

    اختلاس فراموش نشود!
آیت ا... جوادی آملی  لازم می داند در نقش یک مصلح وارد 
عمل و مانع تنش واختلاف در جامعه شود. به عنوان نمونه بارها 
در موضوع حجاب که این روزها محل بحث است، ورود پیدا کرد 
و هشدارهایی درباره نحوه برخورد با بدحجابی یا سفارش هایی 
درباره دعوت به حجاب مطرح کرد. در خرداد سالجاری تصریح 

کرد: »اگر به همین دختران جامعه، کلام اهل بیت گفته شود 
عْرَ أَحَدُ الَجَْمَالیَْنِ« موی سر همچون صورت، از  که »فَإِنَّ الَشَّ
َـمالِ العِفـافُ، زکات  زیبایی های یک خانم است ولی “زَکاهُ الج
جمال، عفاف و عفت است، او هم قبول می کند، اما وقتی ببیند 
که با اختلاس و نجومی، می خواهند فقر را بر او تحمیل کنند، 
آن وقت دیگر این حرف ها را هم نمی پذیرد. جامعه را به وحدت 
دعوت کنید و بدانید که دین را خدا حافظ است و دین با نصرت 
الهی همراه است.« او در ابتدا به موضوعی اشاره کرد که مورد 
انتقاد بخش های زیادی از جامعه است یعنی چرایی تورم و 
وجود اختلاس در جامعه که برخی این موارد را در بی حجابی 
موثر می دانند. سپس به موضوع دعوت به حجاب و رفع موانع 
می پردازد. در فروردین هم این مرجع تقلید شیعیان فقر 
اقتصادی را ننگ دانست و گفت: »کشور ما همه چیز دارد، امام 
معصوم فرمود ملتی که زمین دارد آب دارد خاک کافی دارد، 
اقتصادش درست نباشد از رحمت خدا دور است، این نفرین امام 
معصوم علیه السلام است، لذا اگر ما درست عمل کنیم، نجومی 
نباشد، اختلاسی نباشد، گرانی نباشد، مردم مودب هستند و به 

قانون احترام می گذارند.«

   عفت برای مردان هم هست!
این مرجع تقلید در سال ۹۱ هم اظهاراتی داشت که قابل 
تامل و توجه است. آیت ا... جوادی آملی  با ابراز تأسف از وضعیت 
پوشش برخی آقایان در جامعه دینی، گفت: »عفت تنها برای 
زنان نیست و مردان نیز وظیفه دارند این مسأله مهم دینی را 
رعایت کنند.« مفسر برجسته قرآن کریم همچنین با تقدیر از 
زحمات نیروی انتظامی در راستای برخورد با مظاهر بدحجابی 
در جامعه دینی، متذکر شد: مسأله بدحجابی در جامعه با بگیر و 
ببند حل نخواهد شد. وی، برخورد انتظامی با مظاهر بدحجابی 
در جامعه آخرین مرحله دانست و تصریح کرد: کار نیروی 

انتظامی خوب است، اما اساس کار این نیست. 

   انتقاد از رفتارهای سخت با بدحجابی
البته این مرجع تقلید پیش از این هم به موضوع حجاب 
پرداخته بود مانند سال ۸۶ که بحث گشت ارشاد مطرح بود. 
این مرجع تقلید گفته بود: »این آشفته بازار بودن مساله حجاب 
و عفاف با فشار سرنیزه حل نمی شود، از راه دیگری #فساد را 
توسعه می دهند. عمده همین است آنکه ما را آفرید، صلاح و 
فلاح ما را در همین دانست که مساله ازدواج را اهمیت بدهید و 
دیر ازدواج نکنید و توقع بیجا نداشته باشید.« این مرجع تقلید 
دو روز بعد هم نوشت: »گاهی نامه می نویسند که شما چرا 
ساکت هستید، درباره حجاب و عفاف حرفی نمی زنید، بر فرض 
با #فشار انسان این روسری را یک قدری جلو بیاورد، اینکه 
#عفاف و حجاب نیست! این، آن فساد را جلوگیری نمی کند! 
ازدواج است که جلوگیری می کند. با بگیر و ببند، حداکثر ممکن 

است ظاهر حفظ شود.«

    توصیه انتخاباتی آیت ا... جوادی آملی 
دغدغه های این مرجع تقلید به بحث حجاب ختم نمی شود. 
او دیروز به انتخابات مجلس که قرار است اسفندماه برگزار 
شود، اشاره کرد. برخی از سیاسیون اصلاح طلب معتقدند که 
کاندیداهای جریان آنها مانند دوره قبل ردصلاحیت خواهند شد 
بنابراین نباید در انتخابات شرکت کند چرا که قائل به رای دادن 
به رقبایشان نیستند. دیروز آیت ا... جوادی آملی  در رد آنچه شانه 
خالی کردن عده ای از شرکت در انتخابات می نامید، گفت: »این 
درست نیست؛ بالاخره کشور را باید اداره کرد و به هر وسیله افراد 
را قانع کرد. کشور را نمی شود که رها کرد. اینطور نیست که اگر 
من نروم و شما نروید مشکلات حل شود. باید یک راه حل پیدا 

کنند تا آن را اداره کند.«

جوادی آملی: همه به کشوری که سرش به تنش بیارزد  احترام می گذارند

دغدغه های مرجع مصلح 
      این طور نیست که اگر من نروم و شما نروید مشکلات حل شود

مسیح مهاجری: 

 باید تکلیف گروه های فشار را 
یکسره کرد

 آرمان ملی: گروه های فشار از ابتدای 
انقلاب تا به امروز سبب مشکلاتی برای 
کشور بودند. گروهی که تنها در اندیشه 
منافع خودشان هستند. آنها گاهی از دیوار 
سفارتخانه ها بالا می روند که همگان شاهد 
تبعات این اقدام در روابط ایران وعربستان 
به  بودند،  دیگر  کشورهای  برخی  و 
سخنرانی های مخالفانشان حمله می کنند 
و... چند زمانی است که سعی در مداخله در 
مذاکرات دارند به نحوی که روزی »گاندو« 
را می سازند و روز دیگر تجمع و تحصن 
.. . دیروز مسیح مهاجری به  می کنند و.
این موضوع پرداخت. او از نجات یافتگان 
بمب گذاری دفتر حزب جمهوری اسلامی 
در ۷ تیر سال ۱۳۶۰ است که طی آن 
بهشتی  حسینی  سیدمحمد   .. . آیت ا
سیاستمدار، فقیه و دومین رئیس دیوان 
عالی کشور و بیش از ۷۰ تن از یارانش 
در آن به شهادت رسیدند. دیدگاه هایش 
درباره حکمرانی که نیاز امروز جمهوری 
اسلامی ایران است، برگرفته از دیدگاه های 
مرحوم شهید بهشتی است. تعلق خاطر 
والمسلمین  حجت الاسلام  فکری 
مسیح مهاجری روحانی، روزنامه نگار 
و سیاستمدار ایرانی که از سال ۱۳۶۰ 
تاکنون مدیر مسئول روزنامه جمهوری 
اسلامی است به دیدگاه های شهید بهشتی، 
او را در تمام این سال ها در مقام تبیین گر 
دیدگاه هایش قرار داده است. مسیح 
مهاجری به خبرآنلاین می گوید: ما از 
ابتدای تشکیل جمهوری اسلامی مبتلای 
به چیزی به نام گروه فشار بودیم. الان هم 
هستیم. متاسفانه هیچکدام از دولت ها 
اراده ای به خرج ندادند که کار را یکسره 
بکنند مسامحه و کوتاهی کردند. حتی 
آن هایی که با انتخابات  رقابتی به قدرت 
رسیدند، در این زمینه تلاش نکردند. وی 
تصریح کرد: این کوتاهی وجود داشت. ما 
باید تلاش می کردیم تکلیف گروه فشار را 
یکسره می کردیم. اصلا معنی ندارد در یک 
کشور ما دارای دو قدرت باشیم. یک قدرت 
قانونی، یا رسمی، یک قدرت هم قدرت غیر 
رسمی که نامش را گروه فشار می گذاریم؛ 
یعنی همانی که خودشان خودشان را قبول 
دارند، حتی اگر انتخاب هم نشده باشند، 
یا اگر انتخاباتی هم برگزار نشده باشد، 
می گویند ما همه کاره هستیم. وی اظهار 
داشت: شهید بهشتی همچنین مسلط بر 
تاریخ بود. تسلط بر تاریخ به انسان این را 
می فهماند که حکمرانان در طول تاریخ، 
کجا اشتباه و کجا درست عمل کردند و 
شرایط زمان ما چه شرایطی است و چگونه 
باید عمل کرد تا اشتباهات تاریخی گذشته 
تکرار نشود. مهاجری تصریح کرد: با این 
جامع نگری آقا بهشتی اجازه نمی دادند که 
۴۰ سال سر یک موضوع بحث بکنیم که آیا 
ما باید با فلان کشور بالاخره رابطه داشته 
باشیم، یا نداشته باشیم. مذاکره بکنیم یا 
نکنیم. آقای بهشتی خودشان در همان 
روزهای قبل از پیروزی و بعد از پیروزی و 
قبل از استقرار نظام جمهوری اسلامی که 
هنوز برخی از ژنرال های آمریکایی و بعضی 
مهره های آن ها برای کودتا در ایران حضور 
داشتند، با آن ها مذاکره کرد. این به چه 
معنایی است؟ یعنی آقای بهشتی، یک فکر 
عمیقی داشت که معتقد بود من می توانم 
مذاکره کنم با همه و پیروز هم از میدان 

بیرون بیایم. 

   تضاد فکری بهشتی و مصباح 
یزدی

وی در پاسخ به این سوال که »شاهد 
تضاد فکری و خط مشی مرحوم بهشتی 
در ارتباط با مرحوم مصباح یزدی و نحوه 
اداره مدرسه حقانی بودیم. منشأ این 
درگیری ها، چه بود؟« توصیح داد: چون با 
آقای بهشتی قبل از انقلاب حدود ۱۰ سال، 
قبل از پیروزی انقلاب محشور بوده ام و کار 
کرده ام، به عنوان یک شاهد عینی می توانم 
خدمت شما عرض بکنم که قبل از بحث 
حکمرانی نیز این اختلاف وجود داشت. به 
عبارت دیگر بحث تنها مختص حکمرانی 
نیست. نگاه آقای بهشتی نگاه جامعی بود. 
در عین حال آقای بهشتی سعی می کرد با 
آن ها تعامل داشته باشد. هم تعامل علمی 
و هم طرح مباحثی با آنان که بتواند، افکار 
آن ها را به سمت جامع نگری ببرد. تفاوت 
آقای بهشتی با بعضی از افراد که با هم 
اختلافات نظر داشتند، همین بود. وی 
افزود: آقای بهشتی ماوراء، یک مکتب 
خاص برای تعامل با انسان فکر می کرد. 
یعنی از مکتب اسلام برای تعامل استفاده 
می کرد ولی لازم نمی دانست که افرادی که 
با آن ها در تعامل است، حتما باید مکتب 
اسلام را بپذیرند. مکتب اسلام را معرفی 
می کرد، اگر می پذیرفتند، مطلوب آقای 
بهشتی بود، ولی اگر جذب نمی شدند، 
رابطه خودش را با آن ها حفظ می کرد و 
آن ها را هم انسان هایی می دانست که 
باید محترم شمرده شوند و با آن ها ارتباط 

وجود داشته باشد. 

    حسن روحانی:
 باید حرمت دانشگاه و اساتید را حفظ کنیم

    عبدالواحد موسوی لاری:
 اخراج اساتید یک تکه از پازل خالص سازی است

جریمه ملی حجاب 
آری یا خیر؟

 بحث جریمه مالی حجاب محل بحث است. حسین میرزایی، عضو 
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس گفت: اینکه برخی می گویند برای امر شرعی 
و دینی نمی شود جریمه مالی وضع کرد، حرف درستی نیست، مثال آن 
بحث روزه است، کفاره روزه یک جایی اطعام مساکین است یعنی به نوعی 
جریمه مالی دارد انجام می شود یا آزاد کردن بنده است که این هم جریمه 
مالی محسوب می شود. یا بخشی از کفاره هایی که در مناسک عبادی شرع 
ما وجود دارد. مانند بعضی از جرائمی که درخصوص حج وجود دارد. بنابراین 
اینکه استبعاد می کنند عده ای برای دستورات شرعی نمی توان مجازات 
مالی در نظر گرفت نشان خطا در این استبعاد حکمی است خداوند تبارک 

و تعالی فرموده است.

اینگونه مدیر 
بودن هیچ 
فخری ندارد

برخی از آنچه تعلل رئیس سازمان صداوسیما 
بهداشت  پیشین  وزیر  از  عذرخواهی  در 
می نامند، انتقاد کردند. مانند محمد مهاجری 
فعال سیاسی اصولگرا که در کانال تلگرامی اش 
نوشت: جناب آقای جبلی ۱ -  اگر بلافاصله بعد 
 از کار عذرخواهی می کردید ارزش داشت.
۲ - اتفاقا همه  حاشیه ها زیر سر همین سیاست 
تحول است که علم کرده اید. این تحول نتیجه ای 
ندارد. ۳ - باور کنید اینگونه مدیر بودن هیچ 

فخری ندارد. 


